

ملخص

تجهيزات رحلات الصيد لسلاطين دولة المماليك البحرية

(٦٤٨-٧٨٤هـ/١٢٥٠-١٣٨٢م)

"دراسة حضارية"

نظر سلاطين دولة المماليك البحرية إلى رحلات الصيد نظرة تتعدى كونها وسيلة للتنزه والترريح عن النفس؛ فقد كان لرحلات الصيد أهداف داخلية وخارجية، وقلّ أن تجد سلطاناً من سلاطين المماليك البحرية لم يخرج في هذه الرحلات سواء في فترة إمرته أو حينما تولى السلطنة. فعلى سبيل المثال خرج بيبرس للصيد أكثر من ٢٥ مرة، والناصر محمد بن قلاوون أكثر من ٤٧ مرة.

ولإظهار هذه الرحلات بشكل يليق بمكانة دولة المماليك البحرية فقد اهتمت هذه الدولة بالتجهيز لهذه الرحلات وتعيين الموظفين الخاصين بها، وتوفير الإمكانات اللازمة لنجاح هذه الرحلات ورضى السلطان عنها. وقد بلغ من أهمية رحلات الصيد أن عُين لتنظيمها والعناية بشؤونها عدد من الوظائف الكبيرة التي يتولاها كبار الأمراء المماليك وتحت إمرتهم العديد من الموظفين، وقد كانت هذه الوظائف فرصة للتقدم في الحياة السياسية في الدولة المملوكية، فمن يثبت كفاءته في تنظيم شؤون هذه الرحلات وينال إعجاب السلطان ورضاه، تُفتح أمامه الفرص في أرجاء الدولة المملوكية.

وقد تم تناول تجهيزات هذه الرحلات والموظفين القائمين عليها بشكل عام وعرضي في عدد من المصادر والمراجع، ولعل من أهم هذه الدراسات دراسة الدكتور نبيل عبدالعزيز عن رياضة الصيد، وتختلف هذه الدراسة عنها بتركيزها على عصر سلاطين المماليك البحرية فقط، بخلاف دراسة نبيل التي شملت العصرين، إضافة إلى أن دراسة نبيل نظرت إلى الصيد كرياضة يقوم بها أفراد الطبقة العليا في المجتمع، وتناولتها من هذا المنظور، أما هذه الدراسة فقد نظرت للصيد على أنه مظهر من مظاهر السلطنة وشعار من شعاراتها، له الموظفين الخاصين به، والمخصصات السنوية الخاصة به، والآداب والتنظيمات التي تنظم شؤون كل من يشترك به.

وفي هذه الدراسة قمت بالحديث عن التجهيزات الخاصة بالسلطان المملوكي لرحلة الصيد من ملابس، وأدوات، وأسلحة، وحيوانات وغيره، ومن ثم الحديث عن الموكب السلطاني الخارج للصيد والدهليز السلطاني، وختتمت الدراسة بالحديث في عمالة عن تكاليف التجهيز لرحلات الصيد في ذلك العصر.

Abstract

Hunting trips Preparations for the Bahri Mamluk Sultans

(648-784 A.H/1250-1382 A.D.)

“A Cultural Study”

The Bahri Mamluk Sultans envisioned the hunting trip not only as way of leisure but also for domestic and foreign goals. Most of the Bahri Mamluk Sultans went for hunting trips while he was a prince and after becoming a sultan. For example, Baibars went to hunt more than twenty five times and and an-Nasir Muhammad ibn Qalawun went more than forty seven times.

To show the great status of the Bahri Mamluk Sultanate, the state focused on the proper preparation and employing the special employers provide every possible thing, for the satisfaction of the sultan. The importance of this job was so clear in the Mamluk Sultanate because the high-ranking princes who had many employers under their management organized those trips. Those trips were an opportunity for a promotion in the Mamluki political life because who proves his efficiency during those trips and get the sultan appreciation, would benefit from this opportunity in the Mamluk State political life.

Hunting trips Preparations and the employers who prepared them have been mentioned in the primary and secondary sources in general and accidental way. The most important study, which discussed this subject, was Dr. Nabil Abdul-Aziz Study about hunting sport. This study differs of Abdul-Aziz’s study because it focuses on only the Bahri Mamluk Sultans while Abdul-aziz’s study studied the whole Mamluki period. In addition, Abdul-Aziz study envisioned the hunting trips as a social status for the high-ranking princes in the state while this study envisions the hunting trips as one of the Sultanate important parts which has its own employees, annual budget, and roles that organize the employees affairs.

This study discusses the special preparation of the Mamluki Sultan for his hunting trips whether it was clothes, weapons, tools, animals, and others. Furthermore, it deals with the Mamluki Sultan caravan and camp and finally it discusses the cost of those trips in that period of time.